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“El nostre compromís amb el metro
de l’Hospitalet és ferm”

Entrevista a Oriol Junqueras · Vicepresident del Govern
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POLÍTICA pàg 13

Sonia Esplugas (PP) 
vol recuperar el càrrec 
de portaveu al Ple

VIGILÀNCIA D’OBRES pàg 3

Un negoci fosc: cartells
de suposats clans gitanos
proliferen a la ciutat

UN REFERENT pàg 14

Les màquines tiren a terra
la Salamandra 2 i tanquen
20 anys d’història musical

NO HA SOBREVISCUT pàg 12

Adéu al veí més vell: 
talen el Pi de la Remunta

ESPORTS pàg 22

L’Hospi comença la 
temporada amb bon peu

Marín gira l’esquena a l’1-O 
i critica la pressió als alcaldes
L’alcaldessa no cedirà locals per al referèndum i reclama no posar els batlles al centre de la polèmica pàg 13
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El passat 19 de juny els Mossos
d’Esquadra detenien Juan Carlos
Ramos, regidor socialista de Sant
Adrià de Besòs. Ramos hauria
desviat presumptament fons pú-
blics destinats a la vigilància de pi-
sos buits del Consorci de la Mina.
Els diners haurien anat a parar a
mans d’un altre dels detinguts,
conegut com a Tío Cristina, que
hauria delegat la vigilància a em-
preses irregulars gestionades per
suposats clans gitanos.

Una pràctica que és un secret
a veus a la Mina, on és habitual
trobar cartells que anuncien la vi-
gilància dels clans en pisos públics
o obres privades, tot i que des de
la detenció de Ramos i des que han
aparegut els primers reportatges
abordant el tema a la premsa són
menys visibles. Més enllà de les su-
posades irregularitats en la gestió
de pisos públics, els clans fa temps
que controlen la seguretat de di-
verses obres en aquest barri, sovint
a través de la intimidació. A la
Mina tradicionalment s’han re-
partit el territori. Els veïns, quan
ningú els sent, acostumen a em-
prar la paraula “màfia” per referir-
s’hi. Mai en veu alta, per por a les
represàlies. I més després que la
detenció de Ramos hagi derivat en
diverses situacions tenses, com l’o-
cupació massiva de pisos buits de
titularitat pública que es va produir
al barri el juliol i que encara con-
tinua. Una ocupació organitzada
pels mateixos clans que durant
molt temps s’han encarregat de vi-
gilar els pisos que ara usurpen.

Més enllà del barri de la
Mina, però, la presència de car-
tells amb el nom de suposats
clans també es pot comprovar en
obres de Barcelona i d’altres mu-
nicipis de l’àrea metropolitana,

com ara l’Hospitalet, Badalona o
Tiana, entre molts altres.

AL CENTRE DE BARCELONA
Carrer Joaquim Pou número 2,
barri Gòtic (Barcelona). En aquest
petit carrer que toca a la Via Laie-
tana de la capital catalana s’hi està
construint un hotel. 

Les obres les fa una de les
constructores més importants
de Catalunya –el 2016 va ingres-
sar 376 milions d’euros–. A la fa-
çana s’hi poden veure cartells
amb el nom d’un dels clans de la
Mina acompanyat d’una bande-
ra gitana. Aquest mitjà s’ha posat
en contacte amb la constructora
per preguntar sobre la qüestió. La
resposta –feta per una treballa-
dora del departament de comu-
nicació i per correu electrònic– ha
estat que desconeixen la situació.
Preguntats, en un segon correu,
per quina és l’empresa que fa la
vigilància a les obres de l’hotel –i
si la mateixa té l’autorització ad-
ministrativa i està inscrita al re-
gistre d’empreses de seguretat–
ja no hi ha hagut resposta.   

Un altre exemple. Cantonada
entre els carrers Roger de Flor i
Rosselló, també a Barcelona. Allà
el Consorci d’Educació hi fa una

nova escola. A la tanca que separa
les obres del carrer hi ha dos car-
tells, altre cop amb una inscripció
i els colors de la bandera gitana. El
nom coincideix amb el d’un clan
desarticulat fa tres anys que con-
trolava el tràfic de droga a Vilade-
cans. Fonts del Consorci es limiten
a dir que aquesta ‘empresa’ –ho es-
criuen així, entre cometes– està
contractada per la constructora, la
qual “sol·licita els serveis de vigi-
lància que considera oportuns”. El
mateix argument que utilitzen en
el cas de les obres de l’institut Vi-
ladomat, també a l’Eixample.

Qui tampoc aclareix la situació
és la promotora d’una obra de l’a-
vinguda Onze de Setembre de Tia-
na, on el nom del cartell també
coincideix amb el del clan de Vila-
decans desarticulat fa temps.

RESIGNACIÓ SINDICAL
Exemples a banda, qui coneix bé
aquesta realitat és Sergio Sánchez,
d’ADN Sindical Seguridad y Ser-
vicios de Cataluña. Aquest sindicat
va ser l’encarregat de denunciar a
la conselleria d’Interior, l’any 2012,
que a la Mina s’estaven contractant
empreses que no tenien autoritza-
ció. En declaracions a aquest mit-
jà, Sánchez alerta que a la vigilàn-

cia d’obres “tothom sap què passa
des de fa molts anys, però ningú fa
res”. Al mateix temps, lamenta
que “les empreses privades saben
qui contracten, però si això ja es va
permetre amb edificis públics en-
tre el 2012 i el 2016, imagina’t en
el cas de les obres privades”. Les
empreses de les quals parla Sán-
chez no tenien l’autorització per fer
la vigilància, tal com marca la Llei
5/2014 de seguretat privada i va
avançar en el seu moment el diari
Ara. I és que  una cosa és donar d’al-
ta una societat limitada –com sí que
fan alguns d’aquests suposats em-
presaris de la seguretat privada– i
una altra és tenir els permisos i com-
plir la llei per fer aquesta tasca.

INTIMIDACIÓ
Un arquitecte que fa molts anys
que dirigeix obres arreu de l’àrea
metropolitana, i que prefereix
mantenir l’anonimat, confirma a
aquest mitjà que la vigilància d’o-
bres per part de presumptes clans
és una pràctica estesa. De fet, ex-
plica que “són els mateixos clans els
que van a l’obra i pregunten al
constructor: ‘Oi que necessiteu
seguretat?’”. “Si els dius que no”,
afegeix, “ja saps que l’endemà no
hi trobaràs res”. Aquest arquitec-

te posa d’exemple un cas de fa anys
al barri del Gornal, a l’Hospitalet,
que recorda bé perquè va viure els
fets de primera mà. “Es tractava
d’una obra pública d’arranjament
d’una zona del barri”, explica.
“Quan quedava molt poc per fina-
litzar els treballs van donar la vi-
gilància per acabada. L’endemà van
desaparèixer els bancs que s’havien
de posar a la zona”, recorda. El
constructor de l’obra, que també
demana mantenir l’anonimat, ho
confirma i afegeix que sovint “tot
queda en l’economia submergida”.
Altres empreses sembla que pre-
fereixen abandonar l’obra abans de
córrer aquest risc, com hauria
passat a Sant Roc (Badalona) l’a-
bril passat, quan una constructo-
ra va retirar-se d’un projecte públic
per motius d’“incivisme”.

Tot i aquest panorama, no
sembla que es pugui posar fi a
aquesta realitat. Les empreses
haurien de denunciar els fets, però
això no passa. “Si no rebem cap de-
núncia, no hi pot haver una in-
vestigació”, diuen els Mossos d’Es-
quadra. De fet, la investigació de la
Mina va començar en el marc
d’una operació antidroga. El gre-
mi de promotors també fa silenci
i, mentrestant, tot segueix igual.

A. Merino / A. Nadeu / A. Ribas
L’HOSPITALET

Qui vigila les obres?
» Cartells de suposats clans gitanos proliferen en obres de l’Hospitalet i d’arreu de l’àrea metropolitana

» Un arquitecte i un constructor relaten casos d’intimidació dels clans per aconseguir la vigilància

Dos dels casos d’obres amb cartells de vigilància de suposats clans gitanos que apareixen en aquest reportatge. Fotos: Línia
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REFERÈNDUM4El camí cap a l’1-O s’es-
curça. Queden pocs dies perquè els cata-
lans siguin cridats a les urnes per dir si vo-
len que Catalunya sigui un Estat inde-
pendent en forma de república.

L’acceleració cap al referèndum va viu-
re el 6 i 7 de setembre dos episodis clau, els
de l’aprovació de les lleis del referèndum i
de transitorietat jurídica. La primera es va
aprovar el dia 6 en una jornada maratoniana
i caracteritzada per l’alta tensió al Parlament.
L’endemà, amb la tensió més rebaixada,
Junts pel Sí i la CUP van aprovar la llei de
transitorietat jurídica, una de les tres nor-
mes anomenades de ‘desconnexió’. Va ser
la resposta d’aquestes dues formacions a l’a-
nunci de la Fiscalia de querellar-se contra tot
el Govern i la Mesa del Parlament. La llei de
transitorietat, però, va quedar suspesa cau-
telarment el 12 de setembre després que el

Tribunal Constitucional admetés a tràmit el
recurs del govern espanyol contra la norma.

RETIRADA D’URNES?
En aquest escenari, que l’1-O estigui a tocar
no vol dir que s’acabi fent. De fet, també el
12 de setembre la Fiscalia va convocar el ma-
jor dels Mossos d’Esquadra, Josep Lluís Tra-
pero, per comunicar-li l’ordre del fiscal ge-
neral de l’Estat, José Manuel Maza, d’in-
tervenir per impedir el referèndum i així evi-
tar “la consumació dels delictes”. L’endemà
Trapero va traslladar l’ordre al cos policial.
D’altra banda, el portaveu de l’executiu ca-
talà, Jordi Turull, va confirmar que el Go-
vern havia rebut la notificació de la quere-
lla per la tramitació de la llei del referèndum
i la convocatòria de l’1-O. Això implica que
els membres del Govern són coneixedors del
fet que tirar endavant el referèndum els pot

suposar responsabilitats penals i, fins i tot,
penes de presó.

ELS ALCALDES, AMENAÇATS
El camí cap a l’1-O es va complicar més el
13 de setembre quan el mateix fiscal gene-
ral de l’Estat, José Manuel Maza, va enviar
una ordre als quatre fiscals en cap de Cata-
lunya perquè citin a declarar els més de 700
alcaldes que han anunciat que cediran lo-
cals municipals. Maza va advertir als Mos-
sos que hauran de detenir els alcaldes que
no es presentin a declarar. Unes detencions
que, en part, es poden acabar produint, ja
que la CUP va deixar clar que els seus bat-
lles ignoraran la Fiscalia. Per la seva banda,
els presidents de l'Associació Catalana de
Municipis (ACM), Miquel Buch, i de l'As-
sociació de Municipis per la Independència
(AMI), Neus Lloveras, van afirmar que

aniran a declarar perquè no tenen “res a
amagar”. Un dia més tard es va conèixer la
querella de la Fiscalia contra Lloveras i Buch
per col·laborar amb l’1-0. L’ofensiva del Mi-
nisteri Fiscal també es va dirigir cap als cinc
membres de la Sindicatura Electoral. 

Per últim, el 14 de setembre es va fer
encara més evident el desafiament del Go-
vern a l’Estat després que el vicepresident
Oriol Junqueras comuniqués al ministre
d’Hisenda, Cristóbal Montoro, que ja no
retrà comptes de les despeses relaciona-
des amb l’1-O. Poques hores després, en
l’àmbit municipal, es va saber que l’al-
caldessa de Barcelona, Ada Colau, i el Go-
vern havien arribat a un acord perquè es
pugui votar a la ciutat, i que la mateixa Co-
lau, conjuntament amb Puigdemont,
Junqueras i Forcadell, han enviat una car-
ta a Rajoy i al rei per pactar el referèndum. 

MANIFESTACIÓ4Al calendari de mobilit-
zacions fins a l’1-o hi havia una data mar-
cada, l’11 de setembre. Les expectatives es
van complir i la Diada va tornar a servir per-
què l’independentisme demostrés, un any
més, la seva capacitat de mobilització. Un
milió de persones van omplir el centre de
Barcelona per reivindicar, de forma pací-
fica i festiva, el seu dret a votar el pròxim
1 d’octubre en una jornada on el crit més
escoltat va ser el de “Votarem!”.

La jornada, com és habitual en les ma-
nifestacions convocades per l’ANC, va te-
nir com acte central una performance. En-
guany, com marca el ritual, a les 17:14h qua-
tre lones amb una urna, dos sís i un símbol
de la pau van sortir de cada extrem de la
creu formada entre el passeig de Gràcia i el

carrer Aragó, per trobar-se a la cruïlla d’a-
quests dos carrers. A mesura que les pan-
cartes anaven avançant la gent s’havia d’a-
nar posant la samarreta d’aquesta edició, tot
i que molts ja la duien des de feia estona.

A banda de la performance, la jornada
va servir per reivindicar el dret a l’autode-
terminació de Catalunya. El president de
l’ANC, Jordi Sànchez, va afirmar que  “amb
aquesta actitud no poden fer res ni fiscals,
ni jutges ni guàrdies civils”. Per la seva ban-
da, el president d’Òmnium, Jordi Cui-
xart, va assegurar que “l’Estat ja no té cap
autoritat sobre el poble de Catalunya”.
Les paraules de Sànchez i Cuixart van
arribar després que dos premis Nobel de la
pau, Ahmed Galai i Adolfo Pérez Esquivel,
explicitessin el seu suport al referèndum.

Un sol crit: “Votarem!”

» Recta final per a la celebració de l’1-O, que el 6 i 7 de setembre va viure dos dies clau al Parlament 
» La Fiscalia convoca el major dels Mossos per dir-li que la policia catalana ha d’evitar el referèndum

L’hora de la veritat
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per Jordi Lleal 

Estan passant moltes coses,
això va de veritat i no hi ha
marxa enrere. Què pot passar
fins al dia del referèndum?
Ningú ho sap, però el que sí
que sabem és que hi ha la fer-
ma decisió del govern català
de i qui li dóna suport: les en-
titats sobiranistes i molts ciu-
tadans catalans. 

És cert que els unionistes
faran servir les clavegueres,
els tribunals i fiscalies, la Gu-
àrdia Civil, policia Nacional i,
si fan falta, els Mossos d’Es-
quadra i si cal...? S’obre l’in-
terrogant sobre l’aplicació de
l’article 155 de la Constitució.
Quan ens diuen que no ente-
nem la realitat, quan ens ame-
nacen amb lleis i altres formes
de pressió, de veritat s’ho
creuen? He arribat a la con-
clusió que no, però ara no te-
nen altre remei que esperar
que la participació sigui ben
minsa per poder desqualificar

el referèndum. S’adonen que
han fet tard, i les canyes es
tornaran llances en contra de
Mariano Rajoy quan per la
seva inacció s’arribi a un punt
de no retorn. Ni una propos-
ta mínimament factible de
poder ser efectiva i escoltada
pels catalans. Ha fet diverses
intervencions prometent mi-
lionàries inversions i totes
han estat mentida. Fins no fa
gaire, els catalans anàvem re-
accionant als desenganys, in-
sults, mentides i frustracions.
No podem caure en les tram-
pes i els paranys que ens po-
saran per davant per veure si
hi ha alguna reacció violenta.
Ara ens toca canviar de xip,
hem de passar a l’acció, tenir
la iniciativa, marcar els temps
i que siguin els unionistes
que ens vagin a remolc amb
reaccions que seran de tot ti-
pus. Nosaltres a la nostra i ells
ja s’ho faran!

Un diari participatiu

4Accions i reaccions

Actualitat a la xarxa

#LaDiadadelSí #AlcaldesAmenaçats #VagaAFrança

@kantinu: Ya es curioso que en la Diada
de una minoría asistan un millón de
catalanes y en la de todos los catalanes
vayan 614.

@XSalaimartin: El jutge que prohibeix
l’acte de Madrid era de "Libres e Iguales",
el fiscal que persegueix alcaldes, reprovat
per protegir el PP. #HolaDictadura.

@ManuManuel1: Macron llama "vagos" a
los trabajadores que participaron en la
huelga general francesa porque ni de
izquierdas ni de derechas, sentido común.

per José Antich

4La gent impulsa l’1-O

El sisè suflé des de l'any 2012 va
pujar i va pujar durant tota la
tarda d'aquest dilluns sense que
el Govern espanyol i els contra-
ris al referèndum de l'1 d'octu-
bre fossin capaços de donar
una resposta comprensible que
no fos la que s'havia elaborat als
argumentaris oficials des d'ho-
res abans de la multitudinària
manifestació d'aquest dilluns: hi
ha menys gent que altres anys;
l'independentisme va de bai-
xa. Un milió de persones, va dir
la Guàrdia Urbana de Barcelo-
na. Bastants més, van dir les en-
titats convocants. Bastants me-
nys, van assenyalar des de la De-
legació del Govern espanyol.
La posició del corresponsal de
The New York Times, Raphael
Minder, és un bon resum de la
manifestació: la seva sisena Dia-
da com a representant del NYT
i encara sorprès perquè els ca-
talans protestin pacíficament a
la seva festa nacional.

En realitat, per un any, el
nombre de persones que va
acudir a la convocatòria al cen-
tre de Barcelona és poc impor-

tant. El que és ressenyable, el
que realment té una significació
política que hauria de fer refle-
xionar el poder polític espany-
ol, les institucions, la direcció de
l'Estat, els mitjans de comuni-
cació -alguns d'ells convertits en
autèntics hooligans i propers al
colpisme-, les institucions fi-
nanceres, sindicats i patronal,
intel·lectuals, la gent de l'art i
l'espectacle, els esportistes i els
membres de totes aquelles dis-
ciplines professionals que tenen
alguna cosa a dir, és que un mi-
lió de persones desafiant el Tri-
bunal Constitucional, la fiscalia
i els tribunals ordinaris de jus-
tícia van sortir al carrer per
acompanyar el Govern de Ca-
talunya en la seva convocatòria
del referèndum de l'1 d'octubre.

Això és el substantiu. El que
s'escapa del relat artificial que es
prova d'imposar des de Madrid
en un moment enormement
complex en què s'ha optat des de
la Moncloa per no fer política i
deixar-ho tot en mans dels tri-
bunals. I s'ha iniciat així una cau-
sa general, perquè cal dir-ne

així, contra l'independentisme.
No contra els seus màxims res-
ponsables polítics, el president de
la Generalitat i la presidenta del
Parlament. El salt de l'Estat ha
estat abismal en les últimes 72
hores: un miler de persones han
estat advertides a través del But-
lletí Oficial de l'Estat que, si se-
gueixen les instruccions del Go-
vern, poden ser inhabilitades o
acusades de prevaricació i qui sap
si de malversació de cabals pú-
blics. Realment, es poden pre-
sentar querelles criminals contra
centenars o milers de persones
per col·locar les urnes l'1 d'octu-
bre? En aquesta cruïlla han situat
el govern espanyol les reivindi-
cacions de Catalunya.

I això que les notícies que ar-
riben des de Madrid són que s'ha
actuat amb contenció en espera
que passés la Diada. I que a par-
tir d'aquest dimarts pujarà diver-
sos esglaons la repressió de l'Es-
tat. D'això només se'n pot dir ce-
guesa. No hi ha cap altra paraula
ni més precisa, ni més curta.

Publicat a El Nacional.cat

Tribuna
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Un diari obert

El jefe m’envia a la manifa de la Diada,
jo que no he anat a manifestacions en
ma puta vida (tanta gent em neguiteja,
ho confesso), ni sé dir-vos-en gaires co-
ses, més enllà que hi ha molta, moltís-
sima gent, la rehòstia de gent. Veig els
assistents amb ganes de passar-s’ho bé
i de reivindicar això nostre amb alegria,
però diria que tot déu és ben conscient
que aquesta no és una excursió més al
carrer, perquè la desobediència ja és a
l’ordre del dia, perquè el Govern en ple
ha signat la convocatòria d’un referèn-
dum que ha de fer vinculant i perquè el
seu compromís és prou concret com per
no poder disfressar-lo amb una marxa
enrere. A la plaça de Catalunya hi són
totes les celebrities de la secessió i en
Quim Masferrer fa allò tan seu de cri-
dar, mentre diu que, si hi ha problemes
per votar, anirem tots a Sant Feliu de
Buixalleu i tira milles. Les coses no són
tan fàcils, però tu fot-li.

A la plaça, la gent té ganes de cridar
(“Votarem, votarem!”), però els cants es-
pontanis de la penya s’apaguen a cau-
sa de la retransmissió radiofònica de Ca-
talunya Ràdio i Rac1, que se senten a tot
drap per tot l’Eixample, una pèssima de-
cisió dels organitzadors que silencia la

simfonia natural de les veus de la gent.
Mentre les grans banderes arriben a la
plaça, ens entretenen companys músics
com en Pep Poblet o la Dharma, que ens
fan dansar com infants, tot això coronat
amb una aparició d’última hora de Jo-
sep Maria Mainat fent un playback del
Passi-ho bé d’autèntica vergonya alie-
na. Però tot això és igual, perquè la gent
està contenta, i jo sempre he conside-
rat que la felicitat és intel·ligent i que els
projectes polítics il·lusionants sempre
acaben vencent les prohibicions, vinguin
de qui vinguin. Veig la gent amb ganes
de resistir i això és l’únic que compta, en
realitat.

Dit això, el millor del dia d’ahir fou
l’extraordinari minut de silenci en re-
cord de les víctimes de l’atemptat de
Barcelona. Veure la ciutat tan callada,
us ho dic de debò, em va posar la pell de
gallina i encara me la posa quan hi pen-
so, la qual cosa va perfecta per comba-
tre el mal de cap que em persegueix des
que he tornat a casa i la vermellor de la
pell, que em fa coïssor per haver estat
tantes hores al sol. Això de la llibertat,
realment, és dur de collons. 

Publicat a El Nacional.cat

per Bernat Dedéu per David Rabadà

Aquest setembre el Consell Inter-
universitari de Catalunya va decidir
reduir el pes de la Història de la Fi-
losofia a les PAU. El fet és que aques-
ta especialitat deixarà de ser obliga-
tòria en els batxillerats científics i tec-
nològics. Professors de Secundària
(ASPEPC·SPS) vol fer públic el seu re-
buig davant l’esmentada decisió. En
primer lloc aquesta resolució impli-
carà una nova pèrdua de cultura ge-
neral per al nostre alumnat, i ja fa més
de vint anys que s’estan reduint els
continguts de Filosofia en els nostres
instituts. De fet, i en aquesta espe-
cialitat, s’ha passat d'una mitjana de
quatre professors per centre a un de
sol, o cap, en l’actualitat. En segon
lloc, i al reduir en les PAU la Filoso-
fia, el Consell Interuniversitari apli-
ca un dels molts qüestionables as-

pectes de la LOMCE, o Llei Wert. En
tercer lloc, i en les PAU, això obliga a
tot l'alumnat de batxillerat a exami-
nar-se d'Història d'Espanya en de-
triment de quelcom més universal
com és la Filosofia. En quart lloc
això suposa reduir el nou model com-
petencial d’educació ja que la Filoso-
fia avalua competències bàsiques
com l'anàlisi crític de les fonts d'in-
formació. I en darrer lloc, aquesta de-
cisió implicarà la desaparició de molts
professors de Filosofia, un fet para-
doxal davant el creixent interès per
aquesta disciplina en sèries com Mer-
lí a TV3, obres com El món de Sofia,
o assaigs com Més Plató i Menys
Prozac. Per tot plegat Professors de
Secundària (ASPEPC·SPS) demana
que aquesta decisió sigui repensada
amb lògica i dades contrastades.

4La felicitat és intel·ligent 4Unes PAU sense Filosofia

La ciutat online

#DiadaALH #DEPJacintBorràs #BellvitgeDeFesta

@JulyCarballeira: Ofrena floral de la Di-
ada a l'Hospitalet. Com cada any moltes
entitats i veïns volem participar d'aquest
homenatge. Visca Catalunya! 

@JordiMonros: En nom de tots els com-
panys del PDeCAT de L’H volem agrair de
tot cor tots els missatges de condol i d'àn-
ims pel traspàs del Jacint Borràs.

@TorresBarna: Manuel Piñar, presidente
de la FAVH, pregonero de las fiestas de
Bellvitge de nuestra ciudad. Casi 50 años
de lucha por una ciudad más justa. 
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NOUS DRETS4El Parlament
va donar llum verda el passat 12
de juliol, amb el vistiplau de totes
les formacions amb representació
a la cambra, a la Renda Garantida
de Ciutadania, una ajuda que
neix per garantir que tots els ciu-
tadans de Catalunya puguin fer
front a les despeses necessàries
tant del seu dia a dia com de les
persones que formen la seva uni-
tat familiar. 

La consellera de Treball, Afers
Socials i Famílies, Dolors Bassa, va
celebrar l’aprovació de la llei que
empara aquesta ajuda i va cons-
tatar que és la demostració que Ca-
talunya “és un país cohesionat”.
Des del Govern destaquen que  es
tracta d’una eina de país que ha de
permetre alleujar i corregir situa-
cions de pobresa i vulnerabilitat. En
aquest sentit, permetrà assegurar
els ingressos mínims de les perso-
nes amb dificultats i, al mateix
temps, impulsar la millora de les
condicions socials i laborals dels
ciutadans davant l’escassedat d’o-
cupació i la precarietat laboral. És
a dir, es tracta d’una ajuda que vol
combatre les desigualtats i garan-
tir una existència digna.

Amb la Renda Garantida, el
Govern es planteja, com a objec-

tiu final, la promoció de les per-
sones beneficiàries i el seu apo-
derament, per tal d’ajudar-les a su-
perar les condicions que les van
dur a necessitar aquesta prestació. 

I és que qui rebi l’ajuda, des-
taquen des de la Generalitat, hau-
rà de respondre de forma “activa,
compromesa i responsable” en
la superació de la situació de vul-
nerabilitat que viu, mitjançant un
itinerari d’inserció laboral que ga-
ranteixi la seva autonomia i inde-
pendència econòmica. 

I qui pot ser beneficiari d’a-
questa ajuda? Qualsevol persona
que tingui uns ingressos inferiors
a 564 euros al mes, que equivalen
al 85% de l’Índex de Renda de Su-
ficiència de Catalunya.  Per tant,
qualsevol persona que no dispo-
si de recursos o que els que tingui
no siguin suficients per afrontar el
seu dia a dia hi té dret.

El perfil de persones que poden
demanar la Renda Garantida de
Ciutadania són famílies de fins a
tres fills amb pocs ingressos, ciu-
tadans que treballen a temps par-
cial, famílies monoparentals on
l’adult no treballi o ho faci a temps
parcial –i cobri menys de 639 euros
al mes–, persones que percebin
menys de 564 euros al mes i les que
ja reben la Renda Mínima d’Inser-
ció, les quals passaran a cobrar, au-
tomàticament, la Renda Garantida
de Ciutadania [per a més informa-
ció veure el gràfic superior]. 

Per tal de demanar la Renda
Garantida de Ciutadania cal trucar
al 900 400 012 o visitar la pàgina
web www.rendagarantida.gen-
cat.cat, on s’informa dels requisits
per accedir a la prestació. Per po-
der iniciar els tràmits cal que els in-
teressats demanin cita prèvia.

La consellera Bassa va explicar
durant la signatura de l’acord amb
els promotors de la Iniciativa Po-
pular per a una Renda Garantida
de Ciutadania que no serà només
el Govern que decidirà qui ne-
cessita aquest ajut, sinó que ho
farà de la mà dels agents econò-
mics, socials i del tercer sector,
amb els quals anirà estudiant com
es va modulant la renda.

Renda Garantida:
tot el que has de saber

Els diferents perfils de persones que poden rebre la Renda Garantida de Ciutadania. Infografies: Oscar Murillo / Línia

www.rendagarantida.gencat.cat 900 400 012

És necessari

demanar cita prèvia

per iniciar els tràmits

Pàgines especials
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Primera hora de la tarda. Depar-
tament de la Vicepresidència, 
a la Rambla de Catalunya de

Barcelona. Cau un sol de justícia, però
el despatx del vicepresident Junque-
ras és un oasi climàtic. En un gest que
ens recorda un antic president, ens
pregunta amb detall d’on som i de-
mostra que es coneix el territori. Ens
rep tens, atabalat per una agenda
que treu fum. Però acaba relaxat,
amb aquell toc d’ironia que el carac-
teritza i que no perd ni en moments
transcendentals com aquest.

Creu que l’independentisme ar-
riba a la recta final de cara al refe-
rèndum de l’1 d’octubre havent
guanyat més suport a l’àrea me-
tropolitana?
Nosaltres fa molt temps que treba-
llem amb la vocació d’arribar a tot
arreu. En el meu cas concret, com a
exalcalde de Sant Vicenç dels Horts,
fa molt temps que em dedico a mi-
llorar les condicions de vida dels
ciutadans de l’àrea metropolitana
en particular. Estic convençut que
hem donat bons exemples amb la
nostra gestió, la nostra actitud i la

nostra manera de fer. I penso que
hi ha molta gent que comparteix
amb nosaltres que si aquest país
disposa de més eines, les podrem
aplicar molt millor.

Sembla que l’escull principal per
fer créixer aquest suport és la
por a la independència de part
de la població metropolitana.
No sé si la via unilateral per arri-
bar-hi hi ajuda gaire.
Nosaltres sempre hem estat parti-
daris de parlar i d’arribar a acords
amb tothom. Ens hi hem esforçat
molt perquè fos així, no només
amb l’Estat espanyol sinó també
amb agents públics i privats de
tota mena. És evident que el go-
vern espanyol no vol negociar
amb ningú. Mai. No vol parlar de
cap tema sota cap circumstància.
Per tant, és l’Estat espanyol qui tria
la via unilateral d’intentar impedir
l’exercici de la democràcia. 

I vostès la via unilateral d’inten-
tar exercir-la.
Tot el que fem nosaltres té un ca-
ràcter no només bilateral sinó, so-
bretot, multilateral. Estem en el
marc d’unes institucions europees,
d’un món global, complex. Nosal-
tres som uns gestors de multilate-
ralitat. També, entre altres coses,

perquè el nostre és un país molt
plural, molt multilateral en tots els
sentits. I, per tant, a nosaltres se’ns
trobarà sempre en la normalitat
democràtica, en la voluntat de ser-
vir la llei, els principis del dret in-
ternacional i els drets humans. En
tot cas, qui se situa molt sovint al
marge de la legalitat és un govern
que ha tingut un ministre de l’In-
terior que conspirava obertament
per rebentar el sistema sanitari del
nostre país. O per aixecar proves
falses contra ciutadans de Catalu-
nya. Nosaltres això no ho hem fet
mai. Per tant, em sembla que està
molt clar el paper de cadascú.

A la gent la preocupa la butxaca.
Suposem que el Sí guanya el re-
ferèndum i es vol tirar endavant
un Estat independent: Catalu-
nya estaria preparada per ga-
rantir les prestacions d’atur o les
pensions, per exemple?
Bé, en tot cas les prestacions so-
cials són una obligació d’aquell
que les ha recaptat i, per tant, l’Es-
tat espanyol té aquesta obligació
amb tots els nostres pensionistes,
per exemple. De la mateixa ma-
nera que la té l’Estat alemany o
francès amb aquella gent que ha
treballat a les seves respectives
economies. Ningú pot desdir-se

d’aquesta obligació, només faltaria.
D’altra banda, també és evident
que, malauradament, el govern es-
panyol ha polvoritzat, ha fet des-
aparèixer, el fons de reserva de la
Seguretat Social. 

D’acord, però jo li preguntava pel
que podrien fer vostès en el cas
d’una Catalunya independent.
Nosaltres estem en condicions de
garantir que mai no avantposarem
altres interessos als dels ciutadans,
especialment d’aquells que estan
en una situació de més necessitat,
com per exemple els pensionistes. I,
per tant, que el futur de les pensions
estarà molt millor en mans dels ciu-
tadans de Catalunya que no pas en
les d’un govern espanyol que, insis-
teixo, s’ha polit més de 60.000 mi-
lions d’euros que anaven destinats
als pensionistes d’arreu de l’Estat,
també òbviament als de Catalunya.

Parlant de diners, als alcaldes i al-
caldesses els preocupa el deute i
el finançament dels seus ajunta-
ments. Amb un Estat indepen-
dent seria millor que ara?
La primera constatació d’això que
em planteja és que el deute que la
Generalitat té amb els ajuntaments
ha millorat de forma aclaparadora
amb aquest Govern. I que si alguna

cosa caracteritza, entre altres, la
nostra gestió és precisament que
hem afrontat bona part dels nos-
tres compromisos amb el món mu-
nicipal, com també ho hem fet amb
les famílies, amb el conjunt dels
proveïdors... Hem reduït el termini
de pagament a menys de la meitat,
hem quadrat la tresoreria... Hem fet
coses que durant molt temps es
consideraven molt difícils de fer. I la
nostra voluntat és continuar actu-
ant amb la màxima responsabilitat
i compromís amb el món munici-
pal. Em sembla que ho hem de-
mostrat àmpliament arreu. Amb el
metro a l’Hospitalet, amb el tren a
Sabadell, a Santa Coloma de Gra-
menet, a Badalona... Al conjunt de
l’àrea metropolitana. Pagant bona
part d’aquest finançament que es-
tava pendent, impulsant obres... Per
tant, penso que els fets ens avalen.

Creu que s’han refet ponts amb
l’àrea metropolitana?
El que és segur és que jo estic to-
talment compromès amb l’àrea
metropolitana, entre altres coses
perquè en sóc un ciutadà més. Per
part meva, res més plaent que fer
ponts amb els meus conciuta-
dans. El compromís és absolut, en
aquest sentit. Però insisteixo: els
fets ho demostren cada dia.4

Oriol Junqueras
Vicepresident del Govern de la Generalitat

Arnau Nadeu
Fotografia: F. J. Rodríguez

“Estic totalment compromès amb l’àrea
metropolitana: els fets ho demostren”
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3Parlem del Baix Llobregat. Al
Delta i també a la zona d’Esplu-
gues s’estan desencallant deman-
des històriques, com la connexió
més directa entre Sant Just i Es-
plugues amb Trambaix o l’amplia-
ció de l’Hospital de Viladecans.
Invertir en aquest territori és una
prioritat del Govern?
És una prioritat del Govern millorar
les condicions de vida dels ciutadans
arreu del país, òbviament també en
aquesta zona. Dit això, és cert que hi
ha una part d’aquestes inversions
que s’han reclamat llargament i que
estem trobant la manera de poder-
les fer. L’Hospital de Viladecans, el
desplegament del transport públic
en el conjunt de la comarca... L’estem
impulsant, no només amb el Tram-
baix sinó també amb un reordena-
ment d’alguns dels serveis fets a
través dels Ferrocarrils de la Genera-
litat de Catalunya.

Parlant de trens, a l’Hospitalet de
Llobregat el que esperen amb
candeletes és l’arribada de la
Línia 10 del metro. Ara ja hi ha ca-
lendari, però els veïns s’ho pre-
nen amb cautela. Pot prometre
que es complirà i que el 2019 s’o-
briran les estacions?
No cal que ho prometi. Només cal
observar el que fem. Vam dir que
tancaríem la presó Model, tothom
deia que era impossible i la vam tan-
car. Vam dir que faríem la Renda Ga-
rantida de Ciutadania, tothom deia
que no ens en sortiríem i l’hem fet.
Vam dir que universalitzaríem la
Salut, tothom deia que no ho acon-
seguiríem i l’hem universalitzat. Vam
dir que posaríem més mestres i pro-

fessors que mai en la història del
país, tothom estava convençut que
no ho faríem i ho hem fet... 

Amb el metro de l’Hospitalet
també serà així?
Insisteixo: crec que els fets parlen
per si sols i que cada dia demos-
trem que allò que prometem ho
complim. Evidentment, si ens ajuda
tothom serà més fàcil, mentre que
si tothom ens posa traves serà molt
més difícil. Però el nostre compro-
mís és absolutament ferm. 

On també hi ha un compromís o,
més ben dit, una voluntat ferma
de fer possible una comarca in-
dependent és al Baix Llobregat

Nord. La plataforma ‘El Montser-
ratí és comarca’ es va presentar
amb força abans de l’estiu. Ho
veuria amb bons ulls vostè?
En tot cas, el que és rellevant és
com ho veuen els habitants d’a-
questa àrea. Tothom és conscient
de les dificultats d’estructuració
del Baix Llobregat en el seu con-
junt i també de les comarques del
seu entorn. De l’enorme diversitat
des d’un punt de vista geogràfic,
demogràfic, econòmic... Hi ha mu-
nicipis, com per exemple Castell-
bisbal o Ullastrell, que s’aboquen
al Baix Llobregat però que formen
part de la comarca del Vallès Occi-
dental, i que és molt rellevant la
seva opinió. Perquè suposo que
ningú vol crear una comarca en
contra de l’opinió de la gent que hi
viu, no?

[Silenci]
O el cas del Bruc, que tot i estar abo-
cat també al Baix Llobregat forma
part de la comarca de l’Anoia. O el
d’alguns municipis que són de l’Alt
Penedès o la realitat d’alguns po-
bles agregats, com Sant Joan Sa-
mora, etcètera. Bé, del que es tracta
sobretot és de tenir en compte l’opi-
nió dels ciutadans d’aquests munici-
pis i de buscar les millors estructures
possibles. 

En tot cas, si hi hagués un suport
prou clar per fer una nova co-
marca al Montserratí, a vostè li
semblaria bé?
A nosaltres sempre ens sembla bé
escoltar l’opinió de la gent. Estem
segurs que som els que més ens es-
forcem per donar oportunitats per-
què la gent decideixi, opini, voti... I,
per tant, insisteixo: són els habitants
d’aquesta zona els que han de tro-
bar la millor manera d’organitzar-se.
Perquè és possible que alguns pre-
fereixin tenir com a ciutat de refe-
rència Terrassa, Vilafranca, Igualada,
Sant Feliu de Llobregat... No ho sé.
Tots plegats haurem de decidir la
millor organització possible. 

El Baix Llobregat és una comarca
molt heterogènia, vostè ara ho
comentava. Però en els últims
anys ha compartit una lluita co-
muna: la de la crisi econòmica.
Com la resta del país, sí.

A Cornellà, per exemple, l’alcalde
Balmón ens deia que, durant els
anys de crisi, els ajuntaments
s’han sentit molt sols a l’hora de fer
front als seus efectes, en al·lusió a
la Generalitat. 
Té tota la raó i és evident que jo
també la tinc quan dic que això ha
canviat dràsticament. 

Des de l’arribada de Junts pel Sí
al Govern ja no es pot sostenir
una afirmació així?
Jo estic convençut que l’esforç de

tots ha fet possible canviar dràsti-
cament aquesta realitat, que jo
també vaig patir com a alcalde.

Per tant, vostè, com a exalcalde,
comparteix aquesta impressió
de Balmón.
Certament. Almenys expressada
en aquests termes que vostè m’ha
citat. Si hi ha algun matís que ha
omès, no ho sé... [Somriu].

Com a mínim explícit, no.
En aquest sentit, doncs, estic total-
ment d’acord que els ajuntaments
molt sovint han aguantat una part
important de la crisi econòmica, al-
hora que remarco que aquesta si-
tuació ha canviat molt.

Des de l’arribada de Junts pel Sí
al Govern.
Jo no he dit això. He dit que és evi-
dent que ara ha canviat.

D’acord, però a què ho atribueix?
Al canvi de Govern? A què la part
més dura de la crisi sembla que ja
ha passat?
A què hem fet un esforç molt im-
portant des del Govern per con-
trolar la tresoreria i poder fer front
a les responsabilitats que teníem
amb els ajuntaments, amb les fa-
mílies, amb els proveïdors... És el
que li deia al principi. Crec, since-
rament, que hi ha hagut una mi-
llora molt significativa.

El context econòmic no els ha
ajudat?
Malauradament, a nosaltres els
beneficis del context econòmic
ens arriben molt tard. Primer per-
què el govern espanyol calcula
sistemàticament a la baixa les
bestretes del sistema de finança-
ment i, segon, perquè liquida al
cap de dos anys i set mesos. Però,
malgrat tot, la situació ha canviat
radicalment. Segur que si li tor-
nés a preguntar al senyor Balmón
li diria que ha notat una millora
molt substancial.

Així ho farem quan tinguem l’o-
casió de tornar-lo a entrevistar.
D’acord. I si no fos així, em fan un
truc o organitzem una entrevista
conjunta amb ell, cosa que també
és possible i seria original.

Queda escrit.
Per part meva seria un plaer.<

“Hem fet un esforç molt important per
complir millor amb els ajuntaments” 

“És l’Estat espanyol

qui tria la 

via unilateral

per impedir

la democràcia”

“Malauradament,

a nosaltres els

beneficis del

context econòmic

ens arriben tard”

– A la gent li fa por la butxaca.
Les pensions, per exemple.
– Doncs el govern espanyol 
s’ha polit el fons de reserva.

– Un Estat català estaria 
preparat per garantir-les?
– El futur de les pensions
estarà molt millor en mans
dels ciutadans de Catalunya.
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SANITAT4La ciutat ha impulsat
el seu segon gran acord de ciu-
tat amb el Pacte en defensa d’u-
na salut pública de qualitat, el
qual han subscrit 23 entitats de
l’àmbit de la salut, de professio-
nals malalts i familiars i el PSC,
Cs, PP, ERC i PDeCAT.

Aquest pacte vol garantir el
dret a la salut de tota la ciuta-
dania “a través d’un model on la
igualtat d’oportunitats i la con-
vivència sigui prioritaris”, ex-
pliquen des de l’Ajuntament.
L’alcaldessa Núria Marín, per la
seva banda, ha destacat “l’espe-
rit de consens i de col·laboració”
que ha fet possible l’acord. “A
l’Hospitalet, a l’hora de parlar i
definir els projectes de futur vo-
lem comptar amb la ciutadania,
les formacions polítiques, les
entitats, les administracions i
els agents socials”, ha explicat
Marín. Un consens i participació
dels quals dubten des de Can-
viem, que no ha signat un acord

el procés de materialització del
qual qualifiquen de “tancat i
amb poca exposició pública” per
part dels impulsors. A més, la-
menten que el document sortint
és “poc exigent” donades les cir-
cumstàncies dels serveis sanita-
ris a la ciutat. Un document,
diuen, “sense cap exigència o de-
manda compromesa per rever-
tir les retallades en sanitat que va
imposar la Generalitat”. 

El pacte fa una diagnosi de
l’estat de la sanitat a la ciutat des
de diferents nivells i fa 20 pro-
postes de millora. Algunes d’elles
fan referència a revertir les des-
igualtats dels col·lectius vulne-
rables, reduir l’espera per ser
atès, potenciar l’atenció primà-
ria, campanyes de sensibilització
per donar òrgans i sang o com-
batre l’abús de l’alcohol i el con-
sum de drogues. 

Moment de la presentació de l’acord. Foto: Ajuntament

La ciutat signa el Pacte Local 
de Salut sense Canviem i la CUP
» El document vol garantir un model d’atenció sanitària igualitari

» Canviem veu el text “poc exigent” i fruit d’un procés “tancat”

El riberenc Xavier Barcons, a
l’elit de l’astronomia mundial

INVESTIGACIÓ4L’hospitalenc
Xavier Barcons serà el pròxim
director general de l’Observato-
ri Europeu Austral –ESO, per les
seves sigles en anglès–, un or-
ganisme que facilita instal·la-
cions per a la investigació as-
tronòmica i astrofísica i que té la
seu a Alemanya. Compta amb els
seus grans observatoris al desert
d’Atacama, a Xile.

Barcons és físic per la Uni-
versitat de Barcelona, tot i que es
va doctorar a la de Cantàbria, on
desenvolupa la seva activitat.
També és membre fundador i va

ser primer director de l’Institut
de Física de Cantàbria i és mem-
bre del Consell Superior d’In-
vestigacions Científiques (CSIC). 

“És un honor assumir aques-
ta responsabilitat”, diu Barcons,
que assenyala que concentrarà
els seus esforços en la construc-
ció del Telescopi Europeu Ex-
tremadament Gran –E-ELT en
anglès–, el qual serà el telescopi
més gran i potent del planeta.

Barcons substitueix l’holan-
dès Tim de Zeeuw al capdavant
de l’ESO, després d’haver estat
10 anys al càrrec. 

El transport és el servei de la
ciutat millor valorat pels veïns
ESTUDI4Segons un estudi de
l’Observatori de Serveis Urbans
(OSUR), el 69% dels veïns que hi
van participar estan satisfets
amb el servei de transport a la
ciutat. Després d’aquest, els hos-
pitalencs valoren la recollida
d’escombraries, amb un 63%
d’acceptació, seguit del submi-
nistrament d’aigua, amb el 56%
i la cura dels parcs i jardins, amb
un percentatge del 54%. Per úl-
tim està la neteja, que rep un
48% d’acceptació davant un
42% d’opinions negatives, as-
senyala l’informe d’OSUR. 

Tot i que la recollida d’es-
combraries és el segon servei
més valorat pels veïns, des
d’ERC critiquen, tanmateix, que
la recollida selectiva a la ciutat no
és eficient. De fet, els republicans
portaran una moció al Ple d’a-
quest mes per promoure mesu-
res per millorar la gestió dels re-
sidus municipals i incrementar
la recollida selectiva. 

A més, ERC insten al go-
vern municipal a posar un mar-
xa una campanya informativa
específica sobre a separació dels
residus per facilitar el procés.

Adéu al riberenc més vell: el
Pi de la Remunta mor i és talat
COMIAT4Crònica d’una mort
anunciada. Aquest títol de no-
vel·la descriuria perfectament
els últims mesos de vida del Pi de
la Remunta –considerat l’arbre
més antic de la ciutat amb uns
200 anys de vida–, segons di-
versos col·lectius de la ciutat. 

El pi més famós de la ciutat va
ser talat a principis de mes des-
prés que el consistori certifiqués
la seva defunció. La polèmica al
voltant d’aquest exemplar ve de

lluny. Un pla urbanístic a la Re-
munta va fer que el gener de l’any
passat l’arbre fos trasplantat a
una altra ubicació propera. Una
decisió que va fer emprenyar
col·lectius com l’associació en
defensa del patrimoni, Perseu,
que ara assenyala que el pi no ha
mort, sinó que “l’han matat”.
Des d’ERC i Canviem han criti-
cat durament la gestió municipal
de la qüestió i han demanat res-
ponsabilitats al govern local.

Barcons serà el vuitè director general de l’ESO. Foto: ESO/M. Zamani

ÚLTIMA HORA | La Guàrdia Civil entra en una impremta de la ciutat per l’1-O
La Guàrdia Civil va entrar a la impremta Marc Martí, ubicada al carrer Motors del Districte Econòmic, el passat 

divendres 15 de setembre al migdia, segons va avançar TV3. L’operatiu estava dirigit a buscar material relacionat
amb el referèndum de l’1 d’octubre. Paral·lelament, el cos armat també va entrar en una impremta de Sant Feliu, 

ubicada al polígon d’El Pla. Al tancament d’aquesta edició no havien transcendit més detalls de l’operació. 



Mor el riberenc Jacint Borràs,
un dels fundadors de CDC

CONDOL4Després d’una llarga
malaltia, l’hospitalenc Jacint
Borràs, un dels fundadors de
Convergència Democràtica
(CDC) i referent del nacionalis-
me català, ha mort a 84 anys. 

Borràs és el pare de l’actual
consellera de Governació i ex-
regidora de la ciutat, Meritxell
Borràs, i des del 2016 era presi-
dent de CDC en la seva etapa
d’hibernació –la formació només
està viva a nivell jurídic, ja que
el seu pes polític ha recaigut en
el PDeCAT–. A més, Borràs ha-
via estat regidor a l’Ajuntament
en dues etapes, primer com a
responsable de Parcs i Jar-
dins –a finals dels anys 70 del se-
gle passat– i després a l’oposició.
El 1980 també va formar part de
la primera llista de Convergèn-
cia al Parlament. Per altra ban-

da, havia estat membre de les di-
rectives culers d’Agustí Montal
i de Joan Laporta. 

Les mostres de condol a la fa-
mília i amics de Borràs s’han
succeït en els darrers dies. El cap
de files del PDeCAT al Ple, Jor-
di Monrós, lamenta profunda-
ment la pèrdua “d’una excel·lent
persona i polític”. El president de
la Generalitat, Carles Puigde-
mont, l’ha descrit com un home
“bo i vital”, mentre que l’alcal-
dessa Núria Marín el considera
un “referent polític que va deixar
una gran empremta democràti-
ca a l’Hospitalet”. 

El funeral va tenir lloc el dia
13 a Santa Eulàlia de Mèrida,
on van assistir Puigdemont,
Marín, l’expresident del Barça
Joan Laporta i la plana major
del PDeCAT, entre altres. 

Esplugas es postula per tornar
a ser la portaveu del PP al Ple

POLÍTICA4A finals de juliol, el
Comitè Organitzador d’Assem-
blees del PP va ratificar la regidora
Sonia Esplugas com a presiden-
ta dels populars de LH. Esplugas
va derrotar el també regidor del
PP Pedro Alonso en les eleccions
al càrrec, tot i que aquest va im-
pugnar els comicis per presump-
tes irregularitats. Una petició que
ha estat finalment desestimada. 

Ara, Esplugas explica que es
produiran canvis. De moment, la
Junta Extraordinària convocada
a finals del juliol va nomenar
Elisabet Bas com a nova secretà-
ria general del partit a la ciutat, en
substitució de Javier Martín, ac-
tual portaveu al Ple. De fet, el cà-

rrec de portaveu pot ser un altre
dels que canviïn de mans en les
pròximes setmanes. “Em postu-
lo com a portaveu”, afirma Es-
plugas a Línia l’H. D’aquesta ma-
nera, la regidora recuperaria el cà-
rrec després d’haver estat subs-
tituïda per Martín quan estava de
baixa maternal. Des d’aleshores,
les relacions entre la direcció i el
grup municipal són delicades. 

Sigui com sigui, l’objectiu d’Es-
plugas ara és formar un equip de
cara a les municipals del 2019. “Te-
nim vocació de govern”, assegura.
No obstant això, rebutja pronun-
ciar-se sobre si serà o no cap de llis-
ta. ”Quan arribi el moment es
veurà, ara no m’ho plantejo”, diu.

AGENDA NACIONAL4Una de les
imatges de la Diada va ser l’apa-
rentment distesa conversa als
peus del monument a Casanova
(Barcelona) entre l’alcaldessa Nú-
ria Marín i el president de la Ge-
neralitat, Carles Puigdemont,
amb la batllessa de Barcelona, Ada
Colau, de testimoni de luxe. En un
moment de la breu trobada, Ma-
rín va reclamar a Puigdemont, da-
vant de totes les càmeres, que no
posés pressió als batlles. “A veu-
re si deixeu tranquils els alcaldes”,
va etzibar-li Marín, somrient.

Una petició que responia a les
paraules que dies abans havia
pronunciat Puigdemont a Sant
Joan Despí, animant els ciuta-
dans a mirar als ulls als seus re-
presentants municipals i pre-
guntar-los si els deixaran votar o
no. En declaracions a la Sexta
l’endemà de la Diada, Marín va
reafirmar el que va dir a Puigde-
mont i va afegir que la solució de
tot plegat “no passa per dir als ciu-
tadans que persegueixin els seus
alcaldes per votar ni tampoc per
cridar-los a declarar”, en refe-
rència a l’ordre de la Fiscalia en-
vers els batlles que donen suport
al referèndum. 

Sigui com sigui, Marín ja va
deixar clar dies abans de la Dia-
da que no cedirà locals per a l’1-
O, emparant-se en la suspensió
de la llei del referèndum per part
del Tribunal Constitucional. 

L’1-O MARCA LA DIADA
Amb aquest panorama, la Diada
a l’Hospitalet va transcórrer amb
normalitat. Els portaveus dels
partits amb representació al
Ple –excepte PP i Cs i el repre-
sentant de la CUP– i diverses
entitats van fer les seves ofrenes
al monument a Rafael de Casa-
nova a la Rambla Marina. Durant
l’acte es van sentir crits a favor i en
contra del referèndum i un grup
dels presents va xiular Marín per

la seva negativa a col·laborar amb
la consulta de l’1-O. De fet, entre
les ofrenes a Casanova hi havia ur-
nes similars a les del 9-N. 

La negativa de Marín, però,
no sembla ser suficient per a PP
i Cs. Els populars critiquen “per-
missivitat” del PSC amb els in-
dependentistes i argumenten que
no van assistir a l’ofrena a “Llu-
ís Casanova” [sic] perquè estan
“cansats” de presentar mocions
en contra de cedir espais i mate-
rial i subvencionar “entitats que
promulguen la independència
de Catalunya”. 

En aquesta línia, el portaveu
del PP, Javier Martín, ha reclamat
a Marín que retiri les diferents
pancartes que hi ha a la ciutat
promovent l’1-O. “És lamentable
que Núria Marín miri cap a un al-
tre lloc quan es tracta d’incivisme
separatista”, ha lamentat alhora
que acusa el PSC local de “doble
vara de mesurar” pel que fa a la
independència.

Per la seva banda, el portaveu
de Cs, Miguel García, va argu-
mentar l’absència del seu partit als
actes de la Diada perquè dividei-
xen i no uneixen tots els catalans.
I en la línia del PP, ha presentat
una sol·licitud al consistori de-
manant la retirada de qualsevol
element de publicitat o propa-
ganda de l’1-O dels carrers de la
ciutat. “El govern de Núria Marín
té l’obligació de retirar les pan-

cartes i els cartells que inciten la
ciutadania a votar”, ha asseverat. 

LA CUP TRIA L’H
Per altra banda, la segona ciutat
de Catalunya va ser l’escenari
escollit per la CUP per arrencar la
seva campanya pel referèndum.
Al tancament d’aquesta edició
encara no s’havia celebrat l’ac-
te –divendres 15 a la tarda al Cen-
tre Catòlic–, una trobada que es
presentava amb un cartell de
luxe format per la diputada cu-
paire Eulàlia Reguant, l’exdipu-
tat anticapitalista David Fernán-
dez, i Marta Sibina, membre
d’En Comú Podem. 

Un acte que per a Cs “ignora
la suspensió del Constitucional
del referèndum il·legal”. El seu
portaveu també ha reclamat al
govern municipal que no conce-
deixi permisos per a actes com el
de la CUP. “La llibertat d’expres-
sió no empara la realització d’u-
na campanya per votar en un re-
ferèndum il·legal que ha estat sus-
pès”, ha reblat García.

Uns dies moguts que són  l’a-
vantsala de dues setmanes d’infart.
Notícies i anuncis se succeeixen
mentre que la ciutat de l’Hospitalet
s’erigeix com un territori deter-
minant de cara a l’1-O. Si finalment
es pot votar, caldrà veure quina
serà la participació dels hospita-
lencs i si supera els 44.000 vots
que s’hi van registrar el 9-N.  

Moment de la conversa entre Marín i Puigdemont. Foto: Twitter

Marín a Puigdemont: “A veure
si deixeu tranquils els alcaldes”
» La batllesa no cedirà locals per a l’1-O i lamenta pressions polítiques

» PP i Cs demanen retirar del carrer la propaganda del referèndum
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Compte enrere per al final 
de les obres a Ca n’Arús

EQUIPAMENTS4El consistori
ha informat que les obres d’a-
dequació de l’edifici de Ca n’A-
rús per acollir el casal de la gent
gran i el casal de joves del barri
Centre avancen a bon ritme, i
preveuen que els equipaments
puguin entrar en funcionament
el mes de novembre. 

El projecte ha consistit en l’a-
dequació dels espais a les ne-
cessitats dels futurs usuaris, així
com la dotació del mobiliari i la
maquinària necessaris per al
seu funcionament. En concret, al
Casal de Gent Gran, l’actuació ha

permès crear a la primera plan-
ta una sala polivalent, amb envà
mòbil acústic de divisió, i dota-
rà de mobiliari als espais de bar
i office, que s’instal·laran a la
planta baixa. Per al Casal de
Joves, s’han habilitaran aules a
la planta soterrani, també amb
envà mòbil acústic de divisió, i
s'instal·larà un ascensor. 

L’actuació es complementa-
rà amb la incorporació de la fi-
bra òptica municipal. En aquest
sentit, l’Ajuntament ha expres-
sat la voluntat de construir un
casal de joves a cada barri.

Impostos | L’Agència Tributària de Catalunya s’instal·la a La Farga
Els ciutadans i les empreses de l’Hospitalet ja poden operar a l’oficina que l’Agència Tributària

de Catalunya ha obert a La Farga, on s’hi poden presentar expedients tributaris, accedir al 
servei de cita prèvia, presentar informes d'autoliquidació d'impostos i tributs i rebre informació
sobre el catàleg de tributs de Catalunya i dels trams dels impostos estatals que es recapten aquí.

URBANISME421 anys després
de la seva posada en funciona-
ment, la sala Salamandra 2 ja és
història. Les màquines d’ende-
rroc van fer desaparèixer en
poca estona l’estructura de l’e-
difici, sota la mirada d’alguns
veïns curiosos que van acomia-
dar la mítica sala de concerts de
la ciutat. La reactivació del pla
urbanístic que preveu la cons-
trucció d’habitatges a l'illa deli-
mitada per la rambla de la Ma-
rina, l'avinguda del Carrilet i els
carrers de Cobalt i Pau Casals, ha
posat punt final a la trajectòria
musical de la sala. 

Aquest projecte residencial va
quedar aturat per l’impacte de la
crisi econòmica, i en els seus ini-
cis preveia la construcció de més
de 600 habitatges, un 30% de
protecció oficial, projectats per
l’arquitecte Josep Ribas, autor
per exemple del Tanatori l’Hos-
pitalet Ronda. El projecte pre-
tenia transformar aquesta illa ur-
bana, ocupada bàsicament per
naus industrials, i 10 anys des-
prés de la seva aturada ara es tor-

na a reactivar coincidint amb la
lleugera reactivació econòmica.
Paradoxalment, la Salamandra
desapareix quan des de l’equip
de govern s’està apostant per un
gran projecte transformador
com és el Districte Cultural.

Els responsables  de la Sala-
mandra han explicat a LH Digi-
tal que s'està treballant per tan-

car negociacions amb l'Ajunta-
ment i aconseguir un nou local
que permeti acollir propostes
musicals més novells i emergents
i, alhora, que pugui acollir gran
part del projecte de la Casa de la
Música. Des de la sala Sala-
mandra s'apuntava fa uns mesos
que la nova sala podria ser una
realitat en dos anys.

La sala es va enderrocar a principis de mes. Foto: Línia l’H

L’Hospitalet diu adéu 
a la sala Salamandra 2
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Recta final de la rehabilitació 
de l’Escola de Música

GORNAL4L’Ajuntament ha in-
format que ja ha començat la da-
rrera fase de les obres de reha-
bilitació de l’edifici de l’Escola
Municipal de Música-Centre de
les Arts. Els treballs consistiran,
bàsicament, en l’adequació amb
qualitat acústica de cinc aules de
la segona planta de l’edifici que
quedaven per rehabilitar, la re-
forma dels banys exteriors, la
instal·lació de nova il·luminació

sota els porxos i de protecció so-
lar a les aules, la reparació de la
tanca exterior i la incorporació a
l’equipament de la xarxa muni-
cipal de fibra òptica. 

Les obres, que han transfor-
mat l’antic institut Pla del Llo-
bregat en l’actual Escola Muni-
cipal de Música, tenen un ter-
mini d’execució previst de tres
mesos i un pressupost d’adjudi-
cació de 182.569 euros.

Aprovat el nou carril bici 
de la Travessera Industrial

MOBILITAT4El consistori ha
aprovat inicialment el projecte
executiu per realitzar un carril
bici a la Travessera Industrial, en
el sector industrial i empresarial
de la carretera del Mig, per un
import de 97.000 euros. 

El projecte preveu la cons-
trucció d’un carril bici bidirec-
cional a la Travessera Indus-
trial amb una longitud de 825
metres, unint el carrer de Cate-
rina Albert i la rambla de la

Marina. El nou vial donarà con-
tinuïtat al carril bici que hi ha al
carrer de Narcís Monturiol, per
la banda est, i a l’eix que baixa
per la rambla de la Marina fins
a Bellvitge, per la banda oest. 

L’Ajuntament també ha ex-
plicat que estan en procés de li-
citació altres carrils bici que es fa-
ran al  Districte Econòmic, com
als carrers Botànica i Miguel
Hernández, les obres dels quals
podrien començar a l’octubre. 

FESTES4En un context de mol-
ta tensió política, la Festa Major
de Bellvitge s’ha erigit com un
petit reducte de distensió i bon
ambient. Des del 8 de setembre
els veïns i veïnes van començar
a gaudir de les desenes d’activi-
tats programades per la Comis-
sió de Festes de Bellvitge, amb la
col·laboració de l’Ajuntament i
les entitats ciutadanes partici-
pants. La cultura popular té
molt de pes en les festes, on hi
han participat la Colla de Dia-
bles –amb les matinades i la Nit
infernal–, la tradicional ballada
de sardanes, la trobada caste-
llera, la cercavila i la batucada a
la plaça del Mercat, la trobada
gegantera o les actuacions fol-
klòriques de les cases regionals
a l’estand sociocultural.

Els concerts també han estat
un dels aspectes a destacar en el
programa d’actes de la Festa
Major de Bellvitge. La Nit Jove
va convidar al grup Sons of
Aguirre per actuar al Parc Me-
tropolità de Bellvitge. Totes les
altres actuacions es faran a l'en-

velat de l'estand sociocultural i
comptaran amb el riberenc Dani
Flaco, Deseisaocho i Mon Feijó.

I també els esports han estat
molt presents durant tota la set-
mana. El Poliesportiu Municipal
Sergio Manzano ha estat l’epi-
centre de les activitats, amb el
Trofeu Ciutat de L’H de futbol
sala, el partit de veterans de

L’Hospitalet Bellsport amb els
veterans del FC Barcelona, i el
memorial Sergio Manzano. 

Per últim, la nota d’humor la
vam trobar a les casetes de les
entitats polítiques, on una erra-
da ortogràfica a una pancarta a
l’estand del PSC –ConMingo
que no cuenten– va convertir-se
en viral a les xarxes socials. 

La cultura popular, ben present a les festes. Foto: Twitter (@antonigarcia)

La Festa Major omple el barri
d’oci, esport i cultura popular

Salut | L’Hospital posa el focus en les malalties minoritàries
Un grup de metges de l’Hospital de Bellvitge han creat un Grup de Treball de Malalties Minoritàries

(MM), amb l’objectiu d’atendre millor a les persones que en pateixen –cinc casos de cada 10.000 per-
sones–, i poder tenir més relació amb els malalts i amb els seus familiars i associacions. Actualment,

el centre atén més de 200 MM diferents i realitza un seguiment d’uns 3.000 pacients afectats. 
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Sant Josep

ART4Del 28 de setembre a l’1
d’octubre, l’Hospitalet i Barce-
lona acolliran la tercera edició
de la Gallery Weekend, un es-
deveniment que vol servir d’a-
parador dels projectes de les ga-
leries d’art participants. D’a-
questa manera, es busca refor-
çar el col·leccionisme d’art i
posar en valor les galeries com
espais generadors de cultura i
oberts als veïns. 

En aquesta edició participa-
ran 24 galeries, dues de les quals
són de l’Hospitalet. Es tracta de
la Nogueras Blanchard i d’Ana
Mas Projects, ubicades a l’edifi-
ci industrial dels anys 70 del ca-
rrer Isaac Peral. De fet, allà tin-
drà lloc un dels actes programats
de la Gallery Weekend, amb un
Brunch el dia 30 de setembre
d’11 del matí a tres de la tarda.

Paral·lelament, aquest es-
deveniment oferirà cicles com
ara Composiciones, en el qual
diversos artistes exposaran a
les galeries durant els dies que
duri la Gallery Weekend. 

La programació paral·lela
dels quatre dies de la mostra es
completa amb D’esquenes a la
galeria, una exposició formada
per les peces d’art que col·lec-
cionen els mateixos galeristes
participants i que està comissa-
riada per Joana Hurtado. 

Aquesta activitat està em-
marcada en el projecte del Dis-
tricte Cultural, una iniciativa
municipal que vol convertir un
espai entre els barris de Sant Jo-
sep, Santa Eulàlia i Bellvitge,
amb el Centre Cultural Tecla
Sala com a nucli del projecte.

La Nogueras Blanchard, amb seu al barri, hi participarà. Foto: BGW

Compte enrere per a la tercera
edició de la Gallery Weekend

Lleure | Activitats del Centre Cultural Santa Eulàlia
El Centre Cultural Santa Eulàlia ja ha publicat les activitats que oferirà de cara a la tardor i l’hi-
vern. Des de cursos d’informàtica, passant per tallers per aprendre a fer servir els smartphones
i arribant a classes de cuina, el centre arrencarà aquest octubre les activitats programades. Els
interessats poden consultar el calendari al centre i inscriure’s a l’activitat que més els hi agradi.

Santa Eulàlia

Els plans educatius de suport
als alumnes arriben al barri

FORMACIÓ4A partir d’aquest
curs, les escoles del barri podran
accedir als plans educatius d’en-
torn, una iniciativa de coopera-
ció entre Ensenyament i els
ajuntaments que volen ajudar a
aconseguir l’èxit educatiu de
tots els alumnes i contribuir a la
cohesió social mitjançant l’e-
quitat, l’educació intercultural, el
foment de la convivència i l’ús de
la llengua catalana. 

Per tant, Santa Eulàlia entra
a formar part, conjuntament
amb Bellvitge, a la llista de barris

que gaudeixen d’aquests plans
educatius des de fa uns cur-
sos –fins ara en formaven part
Collblanc i la Torrassa, la Flori-
da, Pubilla Cases i Gornal–. 

Amb l’entrada de Santa Eu-
làlia i Bellvitge en aquests plans,
els escolars que se’n beneficiaran
ascendeixen a 21.000. 

Aquesta és una de les nove-
tats de l’inici del curs escolar.
Enguany, 28.500 alumnes d’E-
SO i educació infantil i primà-
ria van començar les classes el
passat dia 12 de setembre. 

EDUCACIÓ4El programa de re-
forç de llengua anglesa repeteix
aquest curs per segon any con-
secutiu, amb tretze professors
que donaran classes principal-
ment als alumnes de quart d’E-
SO dels centres educatius mu-
nicipals, i que està finançat pel
consistori. El curs passat un to-
tal de 1.600 alumnes de quart
d’ESO de 28 centres educatius,
i 500 alumnes més de primer a
tercer d’ESO de tres centres pi-

lots –Institut Rubió i Ors, Insti-
tut Pedraforca i Institut Llobre-
gat– van fer el programa d’au-
xiliars de conversa anglesa. 

Aquests mateixos centres
són els que el repeteixen aquest
curs 2017-2018.  Segons ha ex-
plicat l’Ajuntament, el 96% dels
alumnes participants del curs
passat van expressar que vo-
lien repetir l’experiència i un
95% van considerar que han
millorat la seva parla en anglès. 

CULTURA4El nou i creixent
Districte Cultural comença a
adquirir vida pròpia. I és que s’ha
presentat la primera Festa del
Districte Cultural CREA, el prò-
xim 29 de setembre al Tecla
Sala, amb l'objectiu “d'agluti-
nar en un mateix dia i espai a tot
el teixit creatiu i artístic d'a-
quest districte tan singular de la
ciutat”, segons els mateixos or-
ganitzadors. La programació es-
tarà integrada per tot un seguit
d'activitats al voltant de l'art, la
creativitat, la gestió cultural i el
talent, i inclourà una master-
class, xerrades, taules rodones,
un marketde disseny, música en
directe, sessions de dj i estands
d'empreses que actualment for-
men part del Districte Cultural. 

En el market de disseny hi
haurà marques de moda, joieria,
editorial, serigrafia, art, il·lus-
tració, pinturta i art urbà, entre
d'altres. Dues de les activitats
centrals d’aquesta primera fes-

ta seran una masterclassa càrrec
de Toni Sellés, soci i fundador de
l'estudi creatiu Vasava, que par-
larà sobre el modus vivendi del
ser creatiu; i dues taules rodones
amb el títol de l'Art i espai urbà,
a càrrec d'Arcadi Poch –artista
visual i comissari– i Balu
Naiz –artista basc establert a
Barcelona–, que parlaran de l'ús
de l'espai urbà públic com a
eina i reflexió en l'obra artística

més enllà de ser només un for-
mat expositiu; i Les noves ne-
cessitats del sector cultural a de-
bat, que tractarà la importància
de les relacions entre col·lec-
tius culturals en un entorn urbà. 

Claudia Costa, directora cre-
ativa de Poblenou Urban District
i Boris Meggiorinz director de
Europe Direct Nantes-Maison de
l'Europe, seran els encarregats
d'aquesta taula.

L’artista Arcadi Poch farà reflexionar sobre l’art a l’espai públic. Foto: La Costa

El Districte Cultural es dóna 
a conèixer amb la festa CREA

Es reprèn el programa de
reforç d’anglès a les escoles

Art | El Tecla Sala mostra el virtuosisme dels llapis 
El llapis totpoderós és el nom de la nova exposició que es podrà veure al

Tecla Sala fins al 7 de gener, i recull les darreres obres de l’artista empor-
danès afincat a Nova York, Lluís Lleó. A la mostra s’hi podran contemplar

set papers de grans formats provinents del Nepal i la mà de l’artista. 
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Els efectes psicològics del
‘mobbing’, a debat a la Bòbila

SALUT4Què és el mobbing?
Com afecta les persones que el
pateixen? Quines conseqüèn-
cies psicològiques tenen? Es po-
den tractar mèdicament? Totes
aquestes preguntes rebran res-
posta en la conferència que se ce-
lebrarà a la biblioteca La Bòbi-
la el pròxim 29 de setembre. 

S’hi presentarà el primer lli-
bre publicat sobre el tema de la
diagnosi i la prescripció de me-
dicaments en persones afectades
de mobbing, on també es des-
criuen les conseqüències sani-
tàries i laborals derivades d'a-

questa situació. Es tracta de
Mobbing. La Realidad Oculta,
escrit per Jaume Alegret i Juan
Francisco Méndez, que seran
presents a la xerrada organitza-
da amb col·laboració de l’asso-
ciació Amaya, dedicada a lluitar
contra el maltractament i l’as-
setjament psicològic. 

Precisament aquesta és la
definició acadèmica d’aquest
anglicisme, mobbing, que fa re-
ferència a les accions de rebuig
i violència verbal i psicològica
que reben certes persones a
mans d’unes altres a la feina.

Xerrada | La Bòbila recorda l’escriptor Augusto Roa Bastos
L’Associació Mitami i el consolat paraguaià organitzen una xerrada a la biblioteca 

La Bòbila per recordar la figura de l’escriptor Augusto Roa Bastos, considerat el més 
important del país i dels més rellevants de la literatura llatinoamericana. La xerrada 

anirà a càrrec de Jorge Leguizamón, escriptor i dramaturg. Serà el pròxim 4 d’octubre. 

EDUCACIÓ4L’escola bressol
municipal La Casa del Molí
comptarà al llarg d’aquest tri-
mestre una aula d’estimulació
multisensorial per a atendre in-
fants amb pluridiscapacitat i
necessitats educatives especials
de totes les escoles bressol de la
ciutat. L’Ajuntament ha explicat
que aquest projecte és possible
gràcies a la col·laboració de la Di-
putació i que permetrà acollir als
19 infants matriculats enguany
que tenen alguna d’aquestes di-
ficultats, com ara retards psico-
motrius o autisme. 

L’inici de curs ha començat
amb normalitat a l’Hospitalet,
amb una oferta de places esco-
lars de 0 a 3 anys que es manté
estable, tot i que, enguany, en el
conjunt d’escoles bressol i llars
d’infants municipals s’han ofert
759 places, 31 menys que el curs
anterior. A la ciutat hi ha 16 es-
coles bressol subvencionades
amb fons públics, que donen ser-
vei a més de 1.200 infants de la
ciutat. El total de sol·licituds de
preinscripció ha estat 1.115, quin-

ze menys que el curs passat.
Per nombre de sol·licituds, les
escoles bressol municipals són
les escoles més demandades,
amb 665 preinscripcions. 

Pel que fa a les sol·licituds
d’infants amb necessitats edu-
catives especials, les escoles
bressol municipals n’han rebut
8; les llars d’infants dependents

de la Generalitat de Catalunya,
1; les escoles bressol sense afany
de lucre subvencionades per
l’Ajuntament i la Generalitat, 3,
i les llars d’infants privades
subvencionades per la Gene-
ralitat de Catalunya, cap.
Aquests infants tindran, al llarg
d’aquest trimestre un no espai
amb atenció especialitzada.

Hi ha 19 infants matriculats amb necessitats especials. Foto: Ajuntament

La Casa del Molí tindrà una aula
per a infants amb discapacitat
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Collblanc-Torrassa

‘Faemino y Cansado’, aposta
segura al Teatre Joventut

HUMOR4El duet humorístic
format per Carlos Faemino i Ja-
vier Cansado prometen fer pas-
sar una bona estona a tots els as-
sistents del seu darrer especta-
cle, Quién tuvo retuvo, que serà
el 7 d’octubre al teatre Joventut. 

El títol de l’espectacle sembla
una al·legoria sobre la seva tra-
jectòria, a prop dels quaranta
anys a dalt dels escenaris, com
fent pensar que la millor època
ja ha passat i que ara només els
envaeix la nostàlgia. De fet, els
mateixos artistes defineixen el
seu espectacle dient que “potser”

podrien haver fet una millor
obra, millor preparada i millor
interpretada, però que “al final
no ha pogut ser” i que acabaran
fent “el mateix de sempre”. Això,
lluny de ser un gerro d’aigua fre-
da, és tota una garantia pels
seus seguidors, ja que el duet cò-
mic mai han perdut el do de fer
riure i, per tant, el seu darrer es-
pectacle torna a seu una aposta
segura per tots els amants dels
monòlegs d’humor. Després de
l’èxit del passat Como en casa ni
hablar, es pot esperar un teatre
Joventut ple de gom a gom.

Curts | Oberta la convocatòria del MetropoL’His 
Els amants del cinema ja es poden inscriure en la nova edició de Me-

tropoL’His, el festival de curts i videoclips fets en 48 hores, i també al
GlobaL’H, de curts de cooperació pel desenvolupament. Els festivals

busquen estimular la creativitat en el setè art i trobar nous talents.

ART URBÀ4Els que agafeu el
metro a la parada de Torrassa us
haureu adonat que al mur de 50
metre quadrats que hi ha al ca-
rrer Rosalía de Castro hi ha un
nou mural pintat. És obra de l’ar-
tista Iker Muro, i s’anomena
Video Games, ja que fa un ho-
menatge als videojocs japonesos
psicodèlics dels vuitanta i nor-
anta. Es tracta de la darrera in-
tervenció del projecte 12+1 d’art
urbà, impulsat per la Fundació
Contorno Urbano, i el suport de
l’Ajuntament de l’Hospitalet,
l’empresa Montana Colors i el
grup Memora.

El projecte 12+1 consta de 12
artistes que durant 12 mesos
actuaran sobre aquesta paret
de 50 metres quadrats, fent una
intervenció artística cada mes i
una exposició en acabar l'any,
amb una obra única creada per
cada artista. Aquest any 2017 és
la segona edició. Segons els res-
ponsables del projecte, té com a
objectiu crear una galeria d'art a
cel obert que es transforma cada
mes, aportant una visió original

que qüestiona també la manera
d'exposar l'art urbà i el lloc d'a-
questes creacions a la ciutat. El
projecte pretén crear un espai de
diàleg obert a tots a la ciutat amb
més densitat de població a Eu-
ropa, en un lloc on passen unes
7.000 persones al dia.

Iker Muro, que té el nom ar-
tístic de MurOne, defineix el

seu treball com una combinació
àcida d'elements pop i disseny
gràfic. No amaga les seves in-
fluències més evidents com els
clàssics Dalí, Mati Klarwein,
Lichtenstein, Mc Escher o Mo-
ebious, i l'admiració per mestres
tipògrafs com Tony Dispigna o
Herb Lubalin. Podreu jutjar-ho
vosaltres mateixos.

L’obra ‘Video Games’ forma part del projecte 12+1. Foto: Contorno Urbano

Els videojocs clàssics inspiren
el nou mural del projecte 12+1
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Un dels valors en què es fo-
namenten els sistemes de
pensions de repartiment

és el que permet, de forma clara,
que les generacions del present
reconeguin l’esforç de les genera-
cions del passat per construir una
societat benestant i que ha per-
mès que molts dels que ara estem
en actiu puguem viure amb ga-
ranties. L’escola, les universitats, la
sanitat... són un conjunt d’ele-
ments que tenim gràcies a l’esforç
dels que ens han precedit.

Els sistemes de pensions de
repartiment, com és el cas de l’es-
panyol, funcionen a partir de les
aportacions que mensualment
fan les persones que treballen i
les empreses. Les aportacions
s’ingressen al calaix comú, que
permet, mes a mes, pagar la nò-
mina de les pensions de manera
que no hi ha un estalvi al sistema
sinó que els diners que entren
amb l’esforç dels que treballen
s’utilitzen per pagar les pensions
als que ja han treballat prou. Com
deia, és un gran valor de la soli-
daritat intergeneracional.

Aquests sistemes són soste-
nibles quan hi ha prou gent tre-
ballant que ingressi recursos al
calaix comú: quan la població ac-
tiva supera la població passiva o
perceptors de pensions. Per tant,
hi ha una relació directa entre la
sostenibilitat dels sistemes de
pensions i la salut del mercat de
treball. A més treball, i a més tre-
ball de qualitat, més resistència
del sistema. És prou conegut,
també, que el mercat de treball
català sempre ha tingut un millor
comportament que l’espanyol.
Així doncs, en lògica de funcio-
nament el sistema de pensions
català seria més sòlid i robust, o
com s’estila dir, sostenible, que el
sistema de pensions espanyol,
atès que tenim menys atur, més
activitat i més ocupació.

No només aquest factor con-
ceptual ho denota, sinó que en
dades de liquidació de pressupost
del sistema de seguretat social, les
dades a Catalunya sempre han
estat més favorables que les del
conjunt d’Espanya. El dèficit
menor en moments de crisi i l’ex-

cedent de les pensions catalanes
en moments de bonança econò-
mica explica que un 26% dels di-
ners del fons de reserva de les
pensions -la guardiola- que hi
havia l’any 2012 -de més de
66.000 milions d’euros- fos dels ex-
cedents catalans. 

El sistema de pensions a l’Es-
tat espanyol es troba en una si-
tuació complicada. Enguany el
seu dèficit pot arribar als 17.000
milions d’euros i la guardiola que-
darà a fi d’any en -2.750 milions
d’euros (sí, en negatiu) si es com-
pleix la previsió. Aquest resultat
no és derivat ni de bon tros per
l’import de les pensions que
reben els nostres pensionistes.
Les pensions no són excessiva-
ment altes a Espanya en compa-
ració amb altres països de l’entorn
europeu. El problema rau en la
partida dels ingressos. Les pen-
sions no es poden discutir. En tot
cas, cal afrontar la manera com es
paguen i això depèn de la salut
del mercat de treball. Amb un
mercat en el qual, fruit de les re-
formes laborals, es crea ocupació

de baixa qualitat, temporal i sala-
ris galdosos, la capacitat de ser
sostenible del sistema de pen-
sions espanyol és i serà molt com-
plicada. Aquesta decisió política,
presa a Madrid, condiciona la sos-
tenibilitat de les nostres pensions. 

Catalunya necessita tenir un
Estat per poder construir el seu
sistema propi de pensions. De fet,
si creem ocupació al ritme que ho
hem fet al 2016 i alhora revertim
les reformes dutes a terme per
tenir un mercat de treball més sa-
ludable, podem tenir un sistema
de pensions sostenible molt aviat
a Catalunya. Com també hi aju-
daria aprofitar les inversions en
economia i model productiu per
crear més i millors oportunitats.
La República Catalana no seria
aliena als problemes estructurals
de les societats europees -com
l’envelliment, l’increment de la
taxa de dependència...-, però ho
faria amb menys urgències i
sense les retallades amb què ho
haurà d’afrontar Espanya. 

I en tot aquest context, allò
més important és que, quan arribi

el moment de decidir, tothom ho
pugui fer sense por i amb la lli-
bertat amb què decideixen les so-
cietats lliures. Sense por a perdre
drets ni pensions. I en matèria de
pensions tothom pot estar tran-
quil que les pensions estaran ga-
rantides des del primer moment,
perquè Catalunya és prou empre-
nedora. De fet, estaran més ga-
rantides del que ho estan ara.

Josep Ginesta, secretari general
de Treball, Afers Socials i Famílies

Opinió

Una República Catalana per a unes pensions dignes 
El sistema de pensions català serà més sòlid i sostenible que l’espanyol, ja que tenim menys atur i més ocupació
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Tesla obrirà una botiga 
al Districte Econòmic

OBERTURA4El fabricant esta-
tunidenc d’automòbils elèctric de
luxe, Tesla, inaugurarà el pròxim
dia 19 de setembre a l’Hospita-
let la seva primera botiga física
de tot l’Estat, la qual estarà ubi-
cada al carrer Metal·lúrgia, al
costat de la Fira Barcelona. 

Amb aquesta obertura, la
marca ha posat en marxa un pla
per expandir-se per Espanya, ja
que també vol obrir un altre es-
tabliment a Madrid. De fet, la
marca ha escollit l’Hospitalet per
instal·lar la seu de la seva filial,
Tesla Spain. Des d’aquí, els co-

mercials podran gestionar els
encàrrecs que arriben a la pàgi-
na web de Tesla des de territo-
ri espanyol. 

La marca pretén crear en
aquest espai “una experiència in-
tegral de 360 graus” i convertir-
lo en un punt d’accés per a tots
els clients d’aquesta. 

Tesla compta ara mateix
amb 10 estacions de superca-
rregadors –els quals carre-
guen les bateries en pocs mi-
nuts– i 54 d’individuals, tot i
que es planteja implementar-
ne 14 més per tot el país. 

Suport | Pla estatal per ajudar el petit comerç
El govern de l’Estat ha posat en marxa un Pla Integral de suport a la competitivitat
del comerç al detall, el qual vol potenciar el sector i ajudar el petit comerç. Aquest

pla és una continuïtat dels que s’estan impulsant des de l’any 2013 per 
fer front a la crisi que experimenta aquest sector des de finals del 2007. 

GASTRONOMIA4L’Ajuntament
va premiar fa uns dies els premis
als millors bars i restaurants
que han participat en el progra-
ma L’Hospitalet de Tapes als ba-
rris de Sant Josep, Santa Eulà-
lia, Can Serra, Pubilla Cases i la
Florida. Es tracta dels millors es-
tabliments de les corresponents
rutes de tapes que s’han anat ce-
lebrant en aquests barris els úl-
tims mesos durant les seves res-
pectives festes majors. 

El jurat estava format per
professionals del món de la cui-
na, mentre que la tapa més po-
pular ha estat decidida per vo-
tació popular. 

Al barri de Sant Josep han
guanyat la Bodega Salán –pel
seu servei de qualitat– i el res-
taurant Bea Bea –a la tapa més
popular–. A Santa Eulàlia, el
vencedor ha estat el restaurant
This&That Co. i la llesqueria
Matagana. Als barris de Can Se-
rra, Pubilla Cases i la Florida, els
establiments guardonats per la
tapa i servei de qualitat han es-
tat Cafés Caracas, el bar granja

Marín i el bar Segovia 1960,
mentre que el bar Vera, Can
Pepito i Tazas i Tarros han rebut
el premi a la tapa més popular. 

Per altra banda, els ciuta-
dans que van participar en el
programa votant a la millora
tapa han estat premiats també.
En concret, s’han lliurat 18 guar-
dons a veïns i veïnes de la ciutat,

consistents en nits d’hotel per a
dues persones, menús especials
de degustació, capses regal i
vals de 200 euros per bescanviar
a la Farga. 

L’Hospitalet de Tapes és un
programa de la regidoria de Co-
merç que impulsa en col·labo-
ració amb el Centre de Forma-
ció d’Hostaleria municipal. 

Els responsables dels bars i restaurants premiats. Foto: Ajuntament

L’Ajuntament premia l’elit 
de les tapes hospitalenques

Tesla fabrica cotxes elèctrics de luxe. Foto: Tesla
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4Pas endavant en la lluita contra
els efectes de les clàusules abusives
dels bancs. La Diputació de Barce-
lona i l’Il·lustre Col·legi de l’Advocacia
de Barcelona (ICAB) han signat un
acord que preveu el desplaçament
d’advocats a les dependències dels
Serveis Públics de Consum de les
comarques barcelonines que, prè-
via visita concertada, atendran de
forma individualitzada les consul-
tes dels consumidors. A més, tam-
bé rebran atenció personalitzada en
relació a la justícia gratuïta si deci-
deixen acudir a la via judicial. 

“Aquest conveni reforça el ser-
vei d’atenció al ciutadà de la Dipu-
tació i se suma als ja treballats en
matèria d’atenció jurídica”, explica
la presidenta de la Diputació, Mer-
cè Conesa, que considera “impres-
cindible garantir el servei al ciuta-
dà”. “Agraïm el paper de la Dipu-
tació en la firma de l’acord, ja que
ha permès aplegar mitjans per
defensar els drets de les persones”,
diu el degà de l’ICAB, Oriol Rusca.
“La proximitat és fonamental i,
en aquest sentit, el coneixement
que té la Diputació del territori ha
estat clau”, afegeix.

A TOTA LA DEMARCACIÓ
Aquest primer conveni cobrirà 22
Serveis Públics de Consum a sis co-

marques –Alt Penedès, Anoia, Baix
Llobregat, Barcelonès, Garraf i Ma-
resme–, una àrea amb prop d’un
milió i mig de persones. Les visites
es podran concertar fins al mes de
desembre, a excepció de l’agost, i
es faran, per tant, durant prop de 90
dies hàbils fins a finals d’any. En
aquest termini s’oferirà el servei 350
hores cada mes. En aquest sentit, la
diputada de Salut Pública i Consum,

Laura Martínez, destaca que “el
ciutadà, a través del seu ajunta-
ment, rebrà una atenció acurada i
personalitzada”. “També en rela-
ció a la justícia gratuïta si decideix
acudir a la via judicial”, remarca.

L’objectiu de Diputació és es-
tendre aquest servei d’assessora-
ment personalitzat sobre clàusules
abusives als 311 municipis de la de-
marcació. Així, la corporació con-
templa la firma de convenis amb la
resta d’Il·lustres Col·legis d’Advocats,

com són els de Granollers, Manre-
sa, Mataró, Sabadell, Sant Feliu de
Llobregat, Terrassa i Vic.

SUPORT AL CONSUMIDOR
Els acords amb els col·legis d’ad-
vocats se sumen a les accions de su-
port als consumidors que la Dipu-
tació impulsa des de fa mesos per
acompanyar-los en les reclama-
cions per les clàusules abusives.

Justament per atendre les con-
sultes, enguany s’ha augmentat
fins als 2 milions d’euros el pressu-
post destinat als Serveis Públics de
Consum. També s’ha intensificat la
formació específica en clàusules
abusives als tècnics d’aquests ser-
veis –77 municipals i set comarcals–
i s’han contractat les associacions
de consumidors més representati-
ves per fer 150 xerrades i tallers
arreu del territori.

En els 224 municipis que no
disposen de Servei Públic de Con-
sum propi, els ciutadans també re-
ben atenció a través de les Unitats
Mòbils d’Informació al Consumi-
dor (UMIC). Des de principis d’any, a
més, la Diputació ofereix consells i in-
formació sobre els protocols de les
entitats bancàries, adreces de con-
tacte, l’agenda d’accions formatives
i un formulari de reclamació a través
del seu web www.diba.cat.

Contra les clàusules abusives
» La Diputació de Barcelona i l’ICAB signen un conveni per assessorar de forma gratuïta els afectats

» L’acord s’estendrà a tota la demarcació i preveu el desplaçament d’advocats als municipis

4Connectar la ciutadania amb la
cohesió social, com a pilar bàsic de
l’estat del benestar, és un dels ob-
jectius estratègics del Pla de Man-
dat 2016-2019 de la Diputació de
Barcelona. 

A banda del suport que ja
presta als consumidors, la corpo-
ració impulsa en aquesta línia un
Pla de Xoc contra la Pobresa, que
vol donar resposta a l’empobri-
ment progressiu i al correspo-

nent increment del risc d’exclusió
social a la demarcació.

Com a accions concretes,
aquest Pla de Xoc contra la Po-
bresa inclou el programa de Fo-
ment de l’Ocupació, el Servei
d’Intermediació de Deutes de
l’Habitatge, el programa d’Audi-
tories i Intervenció en habitatges
en situació de pobresa energèti-
ca i el programa Targeta Moneder
amb impacte social.

Ciutadania i cohesió social

Conesa: “El conveni

reforça el servei 

d’atenció ciutadà 

de la Diputació”

Serveis

@diba

Els advocats assessoraran en les reclamacions sobre clàusules abusives dels bancs a petició dels consumidors. Fotos: iSotck i Arxiu
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FUTBOL4El descens del CE
l’Hospitalet a Tercera el va con-
vertir, automàticament, en un
dels conjunts favorits per l’as-
cens de categoria i, després de les
primeres jornades, els de Xavi
Molist estan demostrant que
aquesta etiqueta de favorits no els
està pesant. De fet, l’equip ha co-
mençat la temporada amb bon
peus i entre finals d’agost i mitjans
d’aquest mes van enllaçar tres vic-
tòries consecutives que han situat
l’equip a la zona noble de la clas-
sificació des del començament.

Els riberencs afrontaran ara
un tram exigent de la classificació
amb enfrontaments contra dos
equips que també han de lluitar
per les posicions de play-off (vi-
sitaran el Sagnier per jugar con-
tra l’AE Prat i rebran la visita del
Castelldefels a la Feixa Llarga). Al-
tres compromisos de l’Hospi són
la visita del Reus B i el desplaça-
ment a Vilatenim per jugar con-
tra la UE Figueres.

La bona ratxa a la lliga, en can-
vi, contrasta amb l’eliminació a la
Copa Catalunya en la primera
ronda. El Vilafranca va derrotar
els hospitalencs (1-0) el passat 30
de juliol.

LA UNIFICACIÓN VOL MILLORAR
L’Hospi, però, no és l’únic equip
de la ciutat que aquesta tempo-
rada juga en una categoria diferent

de la que ho feia el curs passat. Es
tracta de la Unificación Bellvitge,
que no ha començat la tempora-
da amb gaire bons resultats i que,
per tant, vol començar a millorar
per no veure’s atrapat a la zona
baixa de la classificació.

Almacelles (a casa), Balaguer
(a domicili), Martinenc (a Bell-
vitge) i San Cristóbal (a Terrassa)
seran els pròxims reptes de l’equip.

Els riberencs són un dels favorits per a l’ascens. Foto: CELH

L’Hospi de Xavi Molist comença
la temporada amb bon peu

» L’equip és a la zona alta després del primer tram de competició
» Prat, Castelldefels o Reus B seran alguns dels seus pròxims rivals

El CB Hospitalet ultima el
seu debut a la lliga LEB Plata

BÀSQUET4Compte enrere per a
l’inici del curs oficial. Després de
l’amistós del passat dia 16 contra
el CB Prat, el CB l’Hospitalet ja
compta els dies que falten per co-
mençar la segona temporada
consecutiva a la lliga LEB Plata. La
data serà el dissabte 30, quan el
CB Obila d’Ávila visitarà el Nou
Pavelló del Centre en la primera
jornada de la categoria de bron-
ze del bàsquet estatal.

El conjunt de Jorge Tarrago-
na viatjarà a Navarra en la sego-
na jornada, rebrà la visita del fi-
lial del Baskonia i jugarà contra

l’altre equip català de la categoria,
el BC Martorell, en les primeres
jornades de la competició.

L’ARACENA, A PUNT
I qui també ultima la seva pre-
paració de cara al començament
del curs és l’Aracena Collblanc.
Els homes que entrena Josep
Maria Marsà debutaran el prò-
xim dissabte 23 a casa contra el
CB Sant Josep de Badalona, un
dels nouvinguts a la lliga EBA. CB
Roser, UBSA i CB Tarragona se-
ran els pròxims reptes de l’equip
del Fum d’Estampa.

El futbol sala de Segona B
torna al Sergio Manzano

FUTBOL SALA4El passat dia 9 va
arrencar una nova temporada
de la Segona divisió B per a l’AE
Bellsport al Sergio Manzano.
L’empat contra el CD Denia (4-4)
va servir per donar el tret de
sortida a una nova temporada de
l’equip en la categoria de bronze
del futbol sala estatal.

En les pròximes setmanes, el
conjunt blau afrontarà un ca-
lendari amb un partit molt exi-
gent i tres en els quals l’equip té
opcions serioses d’obtenir bons
resultats. El matx més complicat
serà el pròxim dissabte 23, quan

el filial del Catgas Santa Coloma
visitarà la ciutat. Els dos pròxims
compromisos seran desplaça-
ments (a Sabadell i a Cerdanyo-
la), i després el Bellsport rebrà la
visita de l’FS Linyola.

ES BUSQUEN JUGADORES
Per altra banda, el club va fer una
piulada a Twitter el passat dijous
14 explicant que continuen bus-
cant jugadores per a l’equip sè-
nior de Divisió d’honor catalana.
La competició per a l’equip arren-
carà el 7 d’octubre, rebent la vi-
sita de l’FS Ripollet.

Els Pioners, ambiciosos de
cara a l’any del 30è aniversari

FUTBOL AMERICÀ4El 2018 no
serà un any qualsevol per als
Pioners. L’equip celebrarà els
seus 30 anys de vida i ho farà on
li correspon per palmarès i per
història: a la Serie A del futbol
americà estatal.

I és que el conjunt que entre-
na Ramón Figueroa va aconseguir
tornar a la primera divisió i ja ha
començat la pretemporada al
camp del Gornal. La lliga, però, no
començarà fins al mes de gener,

però abans d’aquesta competició
regular, els Pioners hauran d’a-
frontar les Copes, tant de Cata-
lunya com d’Espanya, encara que
cap de les dues federacions han
publicat els calendaris.

El passat dia 1, el club va pre-
sentar el projecte per a aquest curs
a la biblioteca de Bellvitge i, en de-
claracions a la TV de l’Hospitalet,
el president David Castillo va dir
que intentaran obtenir una invi-
tació per jugar a Europa.

Futbol | Les obres del camp de la Torrassa començarien aviat
L’inici de les obres del camp de futbol de la Torrassa començaran abans que s’acabi aquest

any. Aquesta és la intenció que té l’Ajuntament i que va fer públic el regidor Cristian Alcázar
en declaracions a la Televisió de l’Hospitalet. El primer que es farà serà un mur de contenció

per poder treballar millor. S’espera que, a banda del camp, es construeixi un skate park.
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AGENDA MENSUAL
DIVENDRES 29 DE SETEMBRE
18:30 L’associació Cultural i Poètica Luz de

Luna s’encarregarà d’organitzar un homenatge
a l’escriptor Pedro Calderón de la Barca. / Bi-
blioteca de Bellvitge.

DES DEL 18 DE SETEMBRE
10:00 Gornal Activa estrena la segona edició del

seminari Comptabilitat per a emprenedors, sis
sessions i un total de 24 hores lectives pen-
sades per a petits empresaris. Cal inscripció
prèvia. / Gornal Activa.

DIVENDRES 29 DE SETEMBRE
19:00 Jaume Alegret i Juan Francisco Méndez

coordinaran la xerrada anomenada Mob-
bing. La realidad oculta, en la qual parlaran
de les conseqüències laborals i sanitàries d’a-
questa situació. / Biblioteca La Bòbila.

FINS AL 26 DE SETEMBRE
Matí-TardaMostra divulgativa de petit format

amb motiu de l’Any Bertrana, que comme-
mora la doble efemèride dels 150 i 125
anys del naixement de Prudenci i Aurora Ber-
trana. / Biblioteca Central Tecla Sala.

FINS AL 30 DE SETEMBRE
Matí-Tarda L’exposició fotogràfica “A dues

veus. Retrats de converses en català” és una
mostra de testimonis dels participants en el
programa Voluntariat per la llengua. / Bi-
blioteca Central Tecla Sala.

DISSABTE 30 DE SETEMBRE
18:30Nanoland. Viatge al món de la nano és el

nom d’una proposta teatral per a nens. Ex-
plica la història de la Lídia, una nena que es
troba una caixa màgica que obre un univers
desconegut. / Teatre Joventut. Sala B.

DES DEL 8 D’OCTUBRE
Tarda A partir de principis del mes que ve co-

mençarà un taller anomenat Com vivien i a
què jugaven els infants del 1714?. / Museu de
l’Hospitalet - L’Harmonia.

DISSABTE 30 DE SETEMBRE
20:00 Partit de bàsquet corresponent a la pri-

mera jornada de la lliga LEB Plata entre el CB
l’Hospitalet i el CB Obila d’Ávila. / Nou Pavelló
del Centre.

CULTURA INFANTIL ESPORTSEXPOSICIONSTALLERS

El dia 5 d’octubre començarà un curs
d’anglès anomenat Hello kids per a
nens i nenes d’entre 9 i 11 anys. / Bi-
blioteca La Florida.

Hello Kids, la forma més
divertida d’aprendre anglès

A partir del 5 d’octubre

El dimecres 4 d’octubre arrencarà el ta-
ller Informàtica 2, perquè tothom
aprengui a treure el màxim partit
dels seus ordinadors. / Centre Cultu-
ral de Santa Eulàlia.

Arrenca el taller 
Informàtica 2

A partir del 4 d’octubre

Conciertoencanto és un one-man
show musical, amb un repertori que
recull més de quatre-cents anys
d’història de la música a càrrec de Pau
de Nut. / Biblioteca de Bellvitge.

Pau de Nut oferirà el
concert ‘Conciertoencanto’

Divendres 29 de setembre a les 20:00

Partit de futbol corresponent a la vui-
tena jornada de Tercera divisió entre
el CE l’Hospitalet i la UE Castellde-
fels. / Municipal de la Feixa Llarga.

L’Hospi comença l’octubre
rebent la UE Castelldefels
Diumenge 1 d’octubre a les 12:00
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